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YÜRÜTME VE İDARE BÖLÜMÜ 
YÖNETMELİKLER 
–– Çevre ve Şehircilik Bakanlığı Milli Emlak Personelinin Atama ve Yer Değiştirme Yönetmeliği 

–– Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı Disiplin Amirleri Yönetmeliği 

–– Paket Tur Sözleşmeleri Yönetmeliğinde Değişiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik 

–– Karayolları Genel Müdürlüğünün Sorumluluğu Altında Bulunan Otoyollar ile Erişme 

Kontrolünün Uygulandığı Karayollarında Geçiş Ücretlerinin Belirlenmesi ve Uygulanmasına 

İlişkin Yönetmelikte Değişiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik 

–– İbn Haldun Üniversitesi Lisans Eğitim-Öğretim ve Sınav Yönetmeliğinde Değişiklik 

Yapılmasına Dair Yönetmelik 

–– Pamukkale Üniversitesi Altay Toplulukları Dil ve Kültürleri Uygulama ve Araştırma Merkezi 

Yönetmeliği 

–– Sinop Üniversitesi Doğal Ürünler Uygulama ve Araştırma Merkezi Yönetmeliğinde Değişiklik 

Yapılmasına Dair Yönetmelik 

 

TEBLİĞLER 
–– Gübre Analiz ve Referans Kuruluşları ile Analiz Ücretleri Hakkında Tebliğ (No: 2020/14) 

–– İthalatta Gözetim Uygulanmasına İlişkin Tebliğ (No: 2020/8) 

–– Uluslararası Banka Hesap Numarası Hakkında Tebliğ (Sayı: 2008/6)’de Değişiklik 

Yapılmasına Dair Tebliğ (Sayı: 2020/12) 

 

KURUL KARARLARI 
–– Yeni Koronavirüs (COVID-19) Salgını Sürecinde 195 Sayılı Kanun Kapsamında Yürürlükte 

Bulunan Mevzuatın Uygulanmasına İlişkin Genel Kurul Kararı (No: 212) 

–– Basın İlan Kurumu Teşkiline Dair 195 Sayılı Kanunun 49’uncu Maddesinde Yer Alan Basın 

Ahlak Esasları Hakkında 129 Sayılı Genel Kurul Kararının Tadiline Dair Genel Kurul Kararı 

(No: 213) 
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Pandemi bakliyatta büyümeyi 
ateşledi 
Küresel bakliyat sektörü liderleri pandemi süreciyle bakliyata olan 

talebin martta yüzde 200’ün üzerinde arttığını söylüyor, devlet 
alımlarının ve müdahalelerinin artarak devam edeceğini ve evde 

yeme alışkanlıklarına bağlı fiyatların yüzde 20’ye yakın 
artabileceğini öngörüyor. 

 
15 Mayıs 2020 

Son 25 yılda yüzde 5 büyüyen 100 milyar doları aşkın büyüklükteki bakliyat sektörü, 

COVID-19 pandemisiyle patlama yaşıyor. Talep Nielsen verilerine göre mart ayında 

%200’ü aşan artışlar kaydetti. Tecrit önlemleri ve besin değeri yüksek gıda ihtiyacı,raf 

ömrü uzun ve daha uygun fiyatlı bir seçenek olması nedeniyle bakliyat satışlarını 

dünya genelinde ciddi oranda hızlandırdı. Uluslararası Bakliyat Konfederasyonu’nun 

(GPC) dün sektör yöneticileriyle gerçekleştirdiği yuvarlak masa toplantısında bu 

ivmenin bu yıl ve gelecekte de güçlenerek devam edeceği vurgulandı. 

Korumacı politikalar artacak 

Küresel bakliyat sektörünün yöneticilerini buluşturan webinerde genel 

değerlendirmelerden biri ülkelerin gıda güvenliği endişeleriyle gıda tedariğinde dışa 

bağımlılığı azaltacak adımlar atmaya devam edecek olması. Sektör uzmanları, 



COVID-19’lu bir dünyada devlet alımlarının artacağını, çiftçi destekleri, gümrük 

vergileri veya ticaret bariyerleriyle devlet müdahalelerinin devam etmesini öngörüyor. 

GPC toplantısında paylaşılan verilere göre sektörde son birkaç yılda 8 bin 500 

bakliyat içerikli ürün lansmanı gerçekleşirken, evde yeme bakliyat tüketimindeki 

artışta genel itici güç oldu. 

Fiyatlar bu yıl %20 yükselebilir 

AGT Gıda ve Malzemeler Başkanı Hüseyin Arslan’a göre “kriz geleneksel tüketimi 

artıracak, 2020 boyunca bakliyat fiyatlarını yüzde 20 yukarı çekecek ve evde 

tüketimin artması nedeniyle 2021’de de tüketimde yüzde 10 artacak”. Etkinliğe katılan 

Agrocorp kurucusu Vijay Iyenyar da, Hindistan’ın sektör için en önemli ülke olduğuna 

dikkat çekerek, “Hindistan korumacı politikalar izliyor, fiyatların artmasına izin verecek 

çünkü bu çiftçiyi ve yatırımları da destekleyen bir trend” değerlendirmesini yaptı. 

Türkiye tekrar ihracatçı olabilir 

İhracat sınırlamalarına rağmen Kanada, ABD ve Avustralya’nın sürdürülebilir 

tedarikçiler olarak öne çıktığına dikkat çeken Hakan Agro YKB ve CEO'su Hakan 

Bahçeci de dahil tüm katılımcılar bir konuda hem fikir; bakliyat ticaretinde dengeler 

değişiyor. 

Üretimin Orta Asya’dan diğer bölgelere kayacağını öngördüklerini belirten Hakan 

Bahçeci, “Türkiye’nin bölge için tedarikçi olarak rolü artacak. Mısır da rekabete 

giriyordu ama hükümetin bakliyat ihracatına getirdiği kısıtlama bunu engelledi” diye 

konuştu. Bakliyatta üretimin tüketimi karşılama oranının Türkiye için yüzde 85 

olduğunu belirten Bahçeci, hükümetin bakliyat üreticilerini destekleyen yeni 

politikalarıyla Türkiye’nin tekrar ihracatçı konuma döneceğini öngördü. 



 

Gıda Fütüristi Tony Hunter: Depolama yerine gıda teknolojilerine yatırım yapın 

 

Dünyanın en büyük gıda fuarı Gulfood’un pandemi sürecine ilişkin başlattığı ‘Kara 

Kuğuyu Evcilleştirmek’ seminer dizisinde gıda sektörünün pandemi sürecine ve 

sonrasına nasıl hazırlanması gerektiği tartışıldı. Webinerde konuşan gıda fütüristi 

Tony Hunter, ülkelerin ve şirketlerin 12 aylık alımlar yapmasını eleştirerek 

“Milyarlarca dolar depolama maliyeti yerine gıda teknolojilerine ayrılmalı. Kriz sonrası 

normale dönüş diye birşey yok. COVID-20 veya COVID-25 görebiliriz. Sektör hızlı 

olmalı ve hızın tanımı değişecek” dedi. 

 

Tarım ve besicilikte otomasyon şart İş gücü yoğun olan ‘et sektörünün’ ciddi risk 

altında olduğuna dikkat çeken Hunter, milyonlarca sütün çöpe gittiğini, milyonlarca 

tavuğun gömülmek zorunda kaldığını söyledi. Gıdada yatırımın dağıtımdan üretime 

kayması gerektiğini belirten Hunter “Tarım ve besicilikte otomasyona geçilmeli. 

Ülkeler 10 yılı düşünerek gıda güvenliğine ilişkin yatırımlar yapmalı. Teknolojiler 

zaten mevcut, bunlar ölçeklendirilmeli. Yüz milyonlarca hatta milyarlarca dolar yatırım 

gerek ama bu rakamlar sektörün büyüklüğüne göre devede kulak ” diye konuştu. 

 
 
 
 



Tarım Kredi bu yıl 2,5 milyar liralık 
ürün alım hedefi belirledi 

Tarım Kredi Genel Müdürü Fahrettin Poyraz, "Tarım Kredi olarak 
bu yıla yönelik 2,5 milyar liralık ürün alım hedefi koyduk. Bu da 3 
milyon dekarlık alanda yetiştirilen 1 milyon 600 bin tonluk ürüne 

denk geliyor" dedi. 

 
14 Mayıs 2020 

Türkiye Tarım Kredi Kooperatifleri Genel Müdürü Fahrettin Poyraz, "2020 yılı 

Sözleşmeli Üretim ve Ürün Değerlendirme" çalışmalarına ilişkin video konferans 

yöntemiyle düzenlediği basın toplantısında yaptığı konuşmada, son yıllarda ülkenin 

gündemindeki sözleşmeli üretim konusuyla ilgili çalışmayı hızlandırdıklarını söyledi. 

Poyraz, sözleşmeli üretim modelinin, tarımsal üretimdeki sorunların önemli ölçüde 

minimize edilmesi noktasında çok önemli olduğunu vurguladı. 

Bu kapsamda pilot uygulamaları başlattıklarını ve oldukça başarılı neticeler aldıklarını 

aktaran Poyraz, "Yapmaya çalıştığımız şey, üretim ile tüketim pazarı arasında köprü 

olmak. Tüketim pazarını esas alarak ihtiyaç olan ürünlerin çiftçiler tarafından bir 

sonraki sezon ürettirilmesi konusu önemli, bizim uygulamaya çalıştığımız modelin püf 

noktası bu." diye konuştu. 



Poyraz, söz konusu uygulama çerçevesinde son iki yılda sanayicilerle ciddi iş 

birliklerine gittiklerini ifade ederek, şu anda kooperatif ürünlerinin 20 bini aşan market 

zincirinde satışa sunulduğunu anlattı. 

Meyve suyu sanayicileriyle yapılan protokol çerçevesinde, söz konusu kesimin 

ihtiyacı olan ürünleri çiftçilerden alarak firmalara verdiklerini kaydeden Poyraz, 

"Nişasta Sanayicileri Derneği ile yaptığımız protokol çerçevesinde de gelecek dönem 

ihtiyaçları olan yaklaşık 1 milyon 600 bin ton mısır, çiftçilerimiz tarafından 

karşılanacak." dedi. 

300 bin litre çiğ süt alınacak 

Poyraz, bu yıl için alım hedeflerine değinerek, "Bu yıla yönelik 2,5 milyar liralık bir 

ürün alımı hedefi koyduk. Bu da 3 milyon dekarlık alanda yetiştirilen 1 milyon 600 bin 

tonluk ürüne denk geliyor. Ürün alım hedefinin da yaklaşık 1 milyar lirasını sözleşmeli 

üretimle sağlayacağız. 5 bin 500 civarında da sözleşme yaptığımız çiftçimiz var." 

ifadelerini kullandı. 

Süt ve süt ürünlerinde ise 300 bin litre çiğ süt alımı hedeflediklerini vurgulayan 

Poyraz, şunları kaydetti: 

"Bu yıl için 200 bin ton buğday, 250 bin ton arpa, 200 bin ton dane mısır, 150 bin ton 

silajlık mısır, 150 bin ton ayçiçek, 60 bin ton çeltik, 50 bin ton bakliyat, 10 bin ton 

yulaf, 100 bin ton salçalık domates, 2 bin ton susam, 20 bin ton yaş çay, 10 bin ton 

soya, 20 bin ton fındık, 1500 ton badem, 3 bin ton kuru üzüm, 500 ton Antep fıstığı, 

1000 ton ay çekirdeği, 400 ton kabak çekirdeği alım hedefimiz var." 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Tarım Kredi dijital 
market açıyor 

2020 yılında 1 milyar liralık sözleşmeli üretim modeliyle 
ortaklarından alım yapmayı hedefleyen Tarım Kredi, ürünlerinin 
tüketiciye ulaşması için de yeni bir çalışma başlattı. 

Sözleşmeli üretim modeliyle ortaklarından alım yapmayı hedefleyen 

Türkiye Tarım Kredi Kooperatifleri Merkez Birliği, ürünleri nihai tüketiciyle 

buluşturmak için de bir çalışma başlattı. Birlik Genel Müdürü Fahrettin 
Poyraz, kooperatif ürünlerinin online satışını gerçekleştirecekleri bir 

sistemin hazırlıklarını tamamlamak üzere olduklarını bildirdi. Poyraz, bu 

yeni kanal üzerinden üretimle tüketim arasında köprü rolü üstleneceklerini 

söyledi. 2020 yılında 1 milyar liralık sözleşmeli üretim modeliyle 
ortaklarından alım yapmayı hedefleyen Türkiye Tarım Kredi Kooperatifleri 

Merkez Birliği (TTKKMB), ürünlerinin tüketiciye ulaşması için de yeni bir 

çalışma başlattı. TTKKMB Genel Müdürü Fahrettin Poyraz, kooperatif 

ürünlerinin internet üzerinden satışını gerçekleştirecekleri bir sistemin 

hazırlıklarını tamamlamak üzere olduklarını söyledi. TTKKMB’nin sözleşmeli 
üretim modelinde bu yıl gerçekleştireceği çalışmalara ilişkin Poyraz, 

2017’de 100 milyon lira olan sözleşmeli üretim büyüklüğünü, bu yıl 1 

milyar liraya çıkarmayı öngördüklerini kaydetti. 

 
Yaklaşık 35 milyar büyüklüğe sahip TTKKMB’nin ortaklarının tohum 

dahil tüm girdi ihtiyaçlarını karşıladığını belirten Poyraz, bu görevleri yanı 

sıra tarım ürünleri ve gıda piyasasında fiyatları düzenleme 

sorumluluklarının da olduğunu aktardı. Poyraz, hem üreticilerin ürünlerinin 
daha iyi değerlendirilmesi, hem de sanayici ve tüketicilerin, ucuz-kaliteli 

ürüne erişimini sağlamaya çalıştıklarını belirtirken, ortalarından 300’den 

fazla ürün aldıkları bilgisini verdi. 

 

“Üretimle tüketim arasında köprü oluyoruz” 
 

Tarım ürünleri piyasasında arz dengesizliğine bağlı olarak ciddi fiyat 

dalgalanmaları olduğunun altını çizen Poyraz, bu sorunun minimize 

edilmesi için sözleşmeli üretim modeline ağırlık verdiklerini bildirdi. 
Makarna, meyve suyu ve nişasta sanayicileriyle sözleşe imzalayarak 

bunların kaliteli hammadde ihtiyacını karşılamaya başladıklarını belirten 

Poyraz, bunu gerçekleştirirken üreticilerin ürünlerini de daha iyi fiyattan 

değerlendirdiklerini söyledi. 
 



Tarım kredi ürünleri 20 bin markette 

 

Ortaklarından aldıkları ürünleri Tarım Kredi markasıyla 20 bini aşkın 
zincir market şubesi yanı sıra Tarım Kredi marketlerle tüketicilere 

ulaştırdıklarını söyleyen Poyraz, sözleşmeli üretim noktasında önümüzdeki 

yıllarda daha çok büyümeyi öngördüklerini dile getirdi. 

 
2020 yılında ortaklarından 2.5 milyar liralık ürün alacaklarını bunun da 

1 milyar lirasının sözleşmeli üretimden oluşacağını ifade eden Poyraz, 

“Önümüzdeki yıllarda sanayicilerden gelen talepleri bir araya getirip, 

çiftçilerimize aktaracağız. Ortaklarımızın tüm girdi ihtiyaçlarını avans 
biçiminde vererek, sözleşmeli üretim miktarımızı artıracağız” dedi. 

Sistemde, üreticinin ne kadar üretim yapacağını ve karşılığında ne kadar 

para kazanacağını, sanayicinin de kaliteli hammaddeyi hangi fiyattan 

alacağını bileceğini vurgulayan Poyraz, sadece zincir marketler değil, 
bireysel sanayicilerin de ihtiyaçlarını bu yolla karşılayabileceklerini anlattı. 

 

Dijital marketin altyapısı tamamlandı 

 

Tarım Kredi olarak özel sektöre rakip olmadıklarını ve bu yüzden Tarım 
Kredi Market sayısını 500 ile sınırlı tutacaklarını söyleyen Poyraz, e-PTT 

AVM üzerinden de ürün satışı yapıldığını bildirdi. Bu noktada Tarım Kredi 

ürünlerinin dijital ortamda satışını kendi bünyelerinde gerçekleştirmek için 

başlattıkları çalışmanın da son aşamaya geldiği bilgisini veren Poyraz, 
“Bunun yazılımları tamamlanmak üzere. Kendi altyapımızla ilk etapta; 

İstanbul, Ankara ve İzmir’de başlayacak olan satışlar, daha sonra tüm 

Türkiye’ye yayılacak” diye konuştu. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Sanayide daralma beklentiyi aştı 
Avrupa’da etkisinin ağırlaştığı ancak Türkiye’ye martın ikinci 
yarısında gelen koronavirüs salgınının ekonomide yarattığı 

tahribat, verilere yansımaya başlıyor. Sanayi üretimi martta yıllık 
bazda yüzde 2 ile beklentilerin üzerinde düşüş gösterirken; 

üretimde aylık daralma yüzde 7’yi aştı. 

 

Takvim etkisinden arındırılmış sanayi üretimi, martta yüzde 2 azaldı. Piyasanın 

beklentisi üretimde yüzde 1.8 artış olacağı yönündeydi. İhracatçı sektörlerden 

otomotiv, tekstil, beyaz eşyada çift haneli üretim kayıpları baş gösterdi. 11 Mart’ta 

Türkiye’de ilk vakanın görülmesinden sonra öncelikli olarak otomotiv sektörü martın 

son haftasında üretime ara vermişti. Sanayinin diğer kollarında üretim durdurmaları 

nisan ile birlikte başlamıştı. Marttın ikinci yarısında etkisini gösteren koronavirüs 

salgınının üretimi bu kadar yoğun etkilemesi şubata göre sanayi üretiminin de yüzde 

7.1 azalmasına neden oldu. Otomotivde yüzde 20.3 daralma yaşanırken, hazır 

giyimde yüzde 16.5, tekstilde yüzde 7.1 üretim kayıpları yaşandı. İmalatın alt 

kollarından gıdada ise martta geçen yıla göre yüzde 6.2 üretim artışı var, imalat 

sanayiye olumlu etkisi 0.8 puan. Ambalaj sektörü bu krizde güçlü duruyor. Kağıt ve 

kağıt ürünleri imalatında geçen yıla göre yüzde 11.7 üretim artışı görüldü. 

Kimyasallar da virüse karşı üretim artışı yaşayanlardan ki önümüzdeki aylarda da 

üretimini sürdürmesi bekleniyor. Mart ayında üretim yüzde 8.1 arttı ve etkisi 0.5 puan 

oldu. 



 

İlk çeyrekte güçlü büyüme 

Ekonomik büyümeye en fazla katkı veren sanayi üretimi yıla çok iyi başlamıştı. 

Ocakta yüzde 7.7, şubatta yüzde 8.5 artan sanayi üretimi martta yüzde 2 daralsa da 

ilk çeyrek geçen yılın çeyreğine göre yüzde 4.4 artış gösterdi. Bu veriler, Türkiye 

ekonomisinin de ilk çeyrekte yüzde 5’e yakın bir büyüme gerçekleştirebileceğini 

gösteriyor. 

 

Perakende satışlar hız kesti 

 

Yıla umutlu bir başlangıç yapan perakende sektöründe, ilk iki aylık pozitif tablo martta 

olumsuza döndü. Bununla birlikte salgının perakende satış endeksleri üzerindeki 



etkisinin mart ayında kısmi olarak görüldüğü söylenebilir. Perakende satışlar mart 

ayında önceki yıla göre yüzde 0.2 azaldı. Satışlarda aylık bazda ise yüzde 8.1 düşüş 

dikkat çekti. Cari fiyatlarla perakende ciro 2020 yılı Mart ayında bir önceki yılın aynı 

ayına göre yüzde 8.1 arttı. Aynı ayda gıda, içecek ve tütün satışları yüzde 32.2, gıda 

dışı satışlar (otomotiv yakıtı hariç) yüzde 0.4 artarken, otomotiv yakıtı satışları yüzde 

9.4 azaldı. Cari fiyatlarla perakende ciro 2020 yılı Mart ayında bir önceki aya göre ise 

yüzde 8.1 azaldı. Aynı ayda gıda dışı satışlar (otomotiv yakıtı hariç) yüzde 16.5, 

otomotiv yakıtı satışları yüzde 15.5 azalırken, gıda, içecek ve tütün satışları yüzde 

10.7 arttı. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Şirketlere yerli kredi 
derecelendirmesi salgın sonrası 
başlıyor 
 

Yerli derecelendirme için salgın sonrası döneme hazırlık yapılıyor. 

Halen finansal varlıklar ve şirketlere yönelik derecelendirme faaliyetini 

sürdüren BİST ve yerli finans kurluşları ortaklı JCR Avrasya’nın, gelecek 

dönemde ise reel sektör firmalarının finansmanında anahtar rol üstlenmesi 

bekleniyor Şirketlerin, rating kapsamına girmesi için özellikle kamu 

destekli bazı işlerde JCR Avrasya’ya derecelendirme yaptırmasının zorunlu 

kılınabileceği belirtiliyor. Firmaların kredi derecelendirmesine yönelik 

olarak Türkiye içinde bir yapının kurulması için başlatılan sürecin COVID-

19 salgını nedeniyle ertelendiği öğrenildi. DÜNYA’nın edindiği bilgilere 

göre, reel sektör firmalarının finansman işlemleri açısından önem taşıyan 

faaliyet, salgının etkilerinin geçmesi sonrası etkinlik kazanacak. 2019 yılı 

sonunda JCR Avrasya’nın BİST, finansal kuruluş birlikleri ve çok sayıda 

bankanın katılımıyla satın alınmasının ardından hazırlıkların büyük oranda 

tamamlandığı öğrenildi. Rating şirketi, halen finansal varlıklar ve şirketlere 

yönelik derecelendirme faaliyetini sürdürüyor. Gelecek dönemde ise reel 

sektör firmalarının finansmanında anahtar rol üstlenecek. 

 

KOBİ’lere de hizmet verecek 

 

Şirketlerin rating kapsamına girmesi için özellikle kamu destekli bazı 

işlerde JCR Avrasya’ya derecelendirme yaptırmasının zorunlu kılınabileceği 

belirtiliyor. 

 

JCR Avrasya’nın uzun vadede KOBİ’lere de derecelendirme hizmeti 

vermesi planlanıyor. Şirketin kabul edilebilir ölçülerde bir bedelle 

çalışması, KOBİ’lerin derecelendirilmesi aşamasında da buna yönelik ayrıca 

bir düzenlemenin getirilebileceği kaydedildi. JCR Avrasya’nın satın 

alınmasının ardından yapılan açıklamada yerli derecelendirme firmasının 

oluşturulmasının, “Ülkede derecelendirme kullanımının yaygınlaşmasına 

katkı verecek. Bankaların tahsis ve izleme süreçlerinde kullanılarak 

verimlilik sağlayacak. Uzun vadede KOBİ'lerin kredi riskinin hızlı ve doğru 

şekilde ölçülmesine katkı sunacak. Risk ve fiyatlama ilişkisinin doğru tesisi 

için sağlıklı girdi imkânı vermesi” amacını taşıdığı belirtilmişti. 

 

 



 

Yurt dışı satış sigortalamasına yönelik de adıma hazırlanılıyor 

 

Bu arada, finans alanında bir başka sorun olan riskli ülkelere 

ihracatlarda alacakların sigortalanması sorununun da aşılması için çalışma 

yürütüldüğü belirtildi. Bankalar, sigorta kuruluşları, Türk Eximbank, Afrika 

ve bazı ülkelere yapılan ihracatlarda sigorta araçlarını kullanmakta 

zorlanıyordu. Bu ülkelerin finansal hesaplarına tam erişilememesi 

nedeniyle uluslararası kuruluşlar derecelendirme yapmadığı için 

sigortalanması ve reasüransı da mümkün olmuyordu. Başta Afrika olmak 

üzere bu türden sorun yaşanan ülkelere yönelik Türk Eximbank tarafından 

bir derecelendirme sistemi getirilmesi ve buna göre ihracat sigorta 

sisteminin oluşturulması, bu sigortanın da yerli reasürans şirketi 

aracılığıyla güvenceye alınmasının tasarlandığı belirtildi. Bu plana yönelik 

olarak bir teknik çalışmanın sürdüğü, uygulanabilir bir sonuca ulaşılırsa 

hızla hayata geçirileceği öğrenildi. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Ankutsan, virüssavar gıda 
ambalajı geliştirdi 

Gıda sektörüne oluklu mukavva ambalaj üreten Ankutsan AŞ, virüs ve 

bakteri tutmayan kağıt için düğmeye bastı. Ürünün kullanımıyla, ambalaj 

kaynaklı bulaşıyla ilgili endişelerin ortadan kalkacağı belirtiliyor. Bu ürünle 
ayrıca, ambalajlı yaş meyve sebze ihracatında da avantaj yakalanması 

hedefleniyor. DÜNYA’nın sorularını yanıtlayan Ankutsan AŞ Yönetim Kurulu 

Başkanı Rüstem Kesgi, “Ambalaj ürünlerinde sürdürülebilirlikle ilgili 

çalışmalarımız vardı. Pandemi de yeni bir pencere açtı. Virüs ve 

bakterilerin barınamayacağı kağıt geliştiriyoruz. KTÜ'den hocalarımızla 
çalışıyoruz. Uygulama yöntemlerini bulduk. Kimyasalın onaylarını alma 

safhasındayız” bilgisini paylaştı. Pandemi, gıda tüketimi ve e-ticareti öne 

çıkarırken, ürünlerin ambalajlanması konusunda da yenilikler geliyor. 

Türkiye’nin en büyük 385’inci firması Ankutsan, virüs savar kağıt 
geliştirerek, gıda ambalajları üretmeye hazırlanıyor. Ar-Ge’si yapılan ürün 

Sağlık Bakanlığı’nda onay sürecinde. 

 
Gıda sektörüne oluklu mukavva ambalaj üreten Ankutsan AŞ, pandemi 

sonrasında başta COVID-19 olmak üzere, üzerinde virüsleri ve bakterileri 

tutmayan kağıt üretmek için düğmeye bastı. Bakanlık tescilli Ar-Ge 

merkezi ile Karadeniz Teknik Üniversitesi’nden öğretim üyeleri ile 

gerçekleştirilen çalışma sonrasında geliştirilen sağlık dostu kimyasal, 

Sağlık Bakanlığı’ndan onay almak için sırada. Süreç tamamlandığında her 
gün e-ticaret ile evlere girmeden önce balkonlarda bekletilen gıda 

ambalajlarının, tedirginlik yaratmaması planlanıyor. Ayrıca ihracata 



gidecek pek çok yaş meyve sebzenin de bu ambalajlarla avantaj 

yakalaması hedefleniyor. İstanbul Sanayi Odası (İSO) tarafından her yıl 

açıklanan “Türkiye’nin 500 Büyük Şirketi” listesinde 385’inci olan firma, 
geçen seneki performansıyla yaklaşık 100 basamak atlayarak bu yıl 

açıklanacak listede 290’lı sıralarda yer almayı bekliyor. Ankutsan, 

koronaya rağmen bu yılki büyüme oranının da yüzde 25-30 arasında 

olacağını öngörüyor. 
 

Gerçekleştirilen video bağlantısı ile Antalya Temsilcimiz Mehmet Kara 

ile sorularımızı yanıtlayan Ankutsan AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Rüstem 

 
Kesgi, geliştirdikleri ürünle ilgili bilgiler verdi. 

 

Çok uzun bir süredir gıda ve bağlı sektörlerin stratejik sektör 

olduğunun vurgulandığına, ancak yaşanan pandemi ile birlikte bu tespitin 
hakkının teslim edildiğine dikkat çeken Ankutsan AŞ Yönetim Kurulu 

Başkanı Rüstem Kesgi, “Şimdi hedefimiz bakanlık onaylı Ar-Ge 

merkezimizle sektöre daha büyük katkılarda bulunmak” diye konuştu. 

Kesgi, “Dijitalleşme, e-ticaret, gıda ambalajlanması, bu ambalajların nasıl 

daha iyi ve sürdürülebilir hale geleceğiyle ilgili çalışmalarımız vardı. Ancak 
yaşanan pandemi de yeni bir pencere açtı. COVID-19 gibi virüslerin ve 

bakterilerin barınamayacağı kağıt geliştiriyoruz. Karadeniz Teknik 

Üniversitesi’nden hocalarımızla bunun üzerinde çalışıyoruz. Üç haftadır 

çalışmalarımız yoğunlaştı, uygulama yöntemlerini bulduk. Sağlık 
Bakanlığı’ndan kimyasal ilacın onaylarını alma safhasındayız” şeklinde 

konuştu. 

“Herkes gümüş kaşıkla doğmuyor gıda güvenliği sağlamalıyız” 

Rüstem Kesgi “ağzında gümüş kaşıkla doğmak” deyimine değinerek, 
şunları söyledi: “Aşı bulununcaya kadar bu virüs yayılmaya devam edecek. 

Herkesin malumu, virüsle yaşamayı öğreneceğiz. Hani ‘ağzında gümüş 

kaşıkla doğdu’ diye bir deyimimiz vardır. Aslında zenginliğe işaret eden bu 

deyim, hayat kalitesini anlatıyor. Gümüş kaşıkla yemek yediğiniz zaman 

gümüşün 4 binden fazla mikrobu kırma özelliği varmış. 
Padişahlar o yüzden gümüş kaşıkla yemek yermiş. Herkes ağzında 

gümüş kaşıkla doğmuyor tabii, gıda güvenliğini sağlamak zorundayız. 

Bunun için yeni ürünler geliştiriyoruz.” 

 
Kağıdın tamamını üreten entegre bir yapı hedefleniyor 

 

Uzun vadeli planları arasında kendi kağıdını kendi üreten entegre ve 

sürdürülebilir bir yapı olduğunu belirten Rüstem Kesgi, “Şu anda 
kağıdımızın yüzde 25’ini Adana fabrikamızda kendimiz üretiyoruz. 

Hedefimiz kendi kağıdımızın tamamını kendimiz üretmek. Yüzde 100 

entegrasyon istiyoruz” diye konuştu. Ankutsan’ın pizza kutularından yaş 

sebze meyve kutularına, yumurta ve balık kutularından gıda taşıma 
kolilerine, mobilya kutularından mermer kutularına kadar geniş bir ürün 

yelpazesi var. 
 



EK VERGİ GÜMRÜĞÜ 
KARIŞTIRDI, İTHALATÇIYA 
‘SÜRPRİZ CEZA’ GETİRDİ 

İthalatta 400’ün üzerinde sanayi ürününe, 11 Mayıs’ta yüzde 30’a 

kadar ek gümrük vergisi getirilmesi, mallarını o gün gümrükten çeken 

ithalatçıları sürpriz ceza ve ek vergiyle karşı karşıya bıraktı. İlave vergi 

kararının, günlük yayımlanan Resmi Gazete yerine, mükerrer sayıda 
yayımlanması gümrüklerde büyük karışıklığa yol açtı. Koronavirüs 

sürecinde, yerli sanayi korumak amacıyla sanayi ürünlerinin gümrük 

vergilerinde artışlar sürüyor. Bu amaçla 21 Nisan’da çıkarılan bir kararla 3 

bin 200’ün üzerinde ürünün vergisi artırılırken, 11 Mayıs’ta yayınlanan 
başka bir kararla 400 ürüne daha yüzde 30’a kadar ek gümrük vergisi 

getirildi. Ancak bu kararın günlük yayınlanan Resmi Gazete yerine, 

mükerrer sayıda yayınlanması gümrüklerde büyük karışıklığa yol açtı. 

Mükerrer sayı öğleden sonra yayınlandığı için gümrük müşavirleri 
beyannameleri eski vergi oranları üzerinden doldurdular. Ancak gümrük 

idareleri, karar yayınlandığı tarihte yürürlüğe girdiği için bu saati dikkate 

almadan yeni oranlar üzerinden vergilendirme yaptılar. Hatta 

beyannameler eski oranlar üzerinden doldurulduğu için ithalatçı firmalara 

ceza uygulanması da kararlaştırıldı. Gelen tepkiler üzerine cezadan vaz 
geçilirken, karar yayınlanana kadar yapılan ithalat işlemlerinin tamamı 

geriye dönük olarak yeni oranlar üzerinden vergilendirildi. 

 

Bu duruma itiraz eden Gümrük Müşavirleri Dernekleri, Ticaret 
Bakanlığı’na başvurarak, karar yayınlanana kadar tescil edilmiş 

beyannamelerin eski oranlar üzerinden vergilendirilmesinin daha 

hakkaniyetli olacağını bildirdiler. DÜNYA’ya açıklama yapan gümrük 

müşavirleri, “Müşavirlik hizmeti verdiğimiz firmalar yürürlükteki gümrük 
vergisi oranlarına göre hesaplarını yapıp, ona göre fiyat belirlemişlerdi. 

Ancak ürün geldikten sonra alınan vergi artışı karaları tüm hesapları alt üst 

etti” diye konuştular. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



Merkez Bankası brüt rezervleri 308 
milyon dolar geriledi 
Merkez Bankası'nın brüt döviz rezervi 8 Mayıs itibarıyla, bir önceki 

haftaya göre 308 milyon dolar dolar azaldı ve 51,2 milyar dolara 
geriledi. Toplam rezervler ise 85,8 milyar dolar olarak gerçekleşti. 

 
14 Mayıs 2020 

Merkez Bankası, 8 Mayıs haftasına ait haftalık para banka istatistiklerini açıkladı. 

Buna göre,  MB'nin toplam rezervleri geçen hafta 410 milyon dolar azalarak 85 milyar 

833 milyon dolara geriledi.  

Merkez Bankası brüt döviz rezervleri, 308 milyon dolar azalışla 51 milyar 149 milyon 

dolara indi. Brüt döviz rezervleri, 30 Nisan'da 51 milyar 457 milyon dolar 

seviyesindeydi.  

Söz konusu dönemde altın rezervleri, 102 milyon dolar azalışla 34 milyar 786 milyon 

dolardan 34 milyar 684 milyon dolara indi. 

 

 



2013 yılında zirveyi görmüştü 

Merkez Bankası brüt rezervi 13 Aralık 2013'te 115 milyar 144 milyon dolar ile tarihi 

zirvesini görmüştü.  Brüt döviz rezervleri 2019 sonunda 81 milyar 240 milyon dolar 

seviyesinde bulunuyordu. 

8 Mayıs itibarıyla Merkez Bankası'nın son bir yıllık rezerv gelişimi şöyle:                 

                        Altın            Brüt      Toplam 

Tarih             Rezervi       Rezerv     Rezerv 

----------             ----------        ----------      ---------- 

 
08-05-2020    34.684     51.149      85.833 
30-04-2020    34.786     51.457       86.243 
24-04-2020    33.786      52.661     86.447 
17-04-2020    33.959      53.952     87.911 
10-04-2020    32.872      56.048     88.920 
03-04-2020    31.306      58.248     89.554 
27-03-2020    31.325      64.081     95.406 
20-03-2020    28.305      65.143     93.448 
13-03-2020    31.690      72.475    104.165 
06-03-2020    31.695      75.140    106.835 
28-02-2020    30.411      77.414    107.825 
21-02-2020    29.652      73.019    102.671 
14-02-2020    28.585      75.471    104.056 
07-02-2020    28.298      74.462    102.760 
31-01-2020    27.520      74.856    102.376 
24-01-2020    26.840      77.512    104.352 
17-01-2020    28.106      78.350    106.456 
10-01-2020    27.947      78.267    106.214 
03-01-2020    27.469      77.953    105.422 
27-12-2019    25.079      81.240    106.319 
20-12-2019    26.429      78.271    104.700 
13-12-2019    25.983      77.898    103.881 
06-12-2019    26.823      79.046    105.869 
29-11-2019    26.475      78.274    104.749 
22-11-2019    26.577      78.813    105.390 
15-11-2019    25.392      78.053    103.445 
08-11-2019    26.606      75.430    102.036 
01-11-2019    27.003      78.274    105.277 

 



Temmuzda pandemi 

öncesine dönüş 

 

Cumhurbaşkanı Tayyip Erdoğan’ın her hafta güncellenen 
aşamaları açıklayacağı normalleşme eylem planında 

koronavirüs nedeniyle ertelenen ve çalışma hayatında 
milyonları ilgilendiren düzenlemelerin takvimi de netleşti. 

Buna göre Türkiye’de ilk vakanın çıkmasının ardından durdurulan yetki tespiti, toplu 
iş sözleşmesi süreci, toplu iş uyuşmazlıklarının çözümüne ilişkin süreler temmuz 
ortasından itibaren pandemi öncesindeki gibi uygulanmaya devam edecek. Böylece 
normal şartlarda sendikaların üye sayısı tespiti için her yıl 15 Mayıs’taki toplantıları 15 
Temmuz’dan sonra yapılacak. 
 
Normalleşme takvimine göre ara verilen sosyal güvenlik denetimleri de Kurban 
Bayramı’nın ardından yeniden başlatılacak. İş sağlığı ve güvenliği açısından yerinde 
incelemesi yapılamayan kurumlarda da 1 Haziran’dan itibaren denetimlere 
başlanacak. Kamu personeline idari izin verilmesini ve esnek çalışma modellerine 
geçişi öngören düzenlemeler vaka sayılarına göre Ramazan Bayramı’nın ardından 
gözden geçirilecek. 
 
Muhtasar ve KDV tevkifatı ile SGK primleri ödemelerinin takvime uygun şekilde 1 
Temmuz’dan itibaren devam ettirilmesi de öngörülüyor. Ara verilen mesleki eğitim 
kurslarındaki eğitimlere de ağustostan itibaren başlanması planlanıyor. Çalışma 
hayatında belirlenen takvimin illerdeki ve sektörlerdeki vaka sayılarının durumuna 
göre olası salgın riskini önlemek için güncelleneceği ifade ediliyor. 

 

 

https://www.hurriyet.com.tr/haberleri/normallesme


Son dakika haberi: HDP'li 4 

belediye başkanı gözaltına 

alındı 
Son dakika haberine göre haklarında yürütülen terör soruşturması 

kapsamında Siirt Belediye Başkanı HDP'li Berivan Helen Işık, HDP'li Iğdır 

Belediye Başkanı Yaşar Akkuş ile aynı partili Baykan Belediye Başkanı 

Ramazan Sarsılmaz ve Kurtalan Belediye Başkanı Baran Akgül gözaltına alındı. 

 

Siirt'e Vali Ali Fuat Atik, Baykan'a Kaymakam Mehmet Tunç, Kurtalan'da ise İhsan 

Emre Aydın, belediye başkan vekili olarak görevlendirildi. Görevlendirmenin ardından 

belediye binalarının çevresinde polis güvenlik önlemi aldı. 

GÖZALTINA ALINDILAR 

İçişleri Bakanlığı'nca, haklarında yürütülen terör soruşturmaları kapsamında 

görevlerinden alınan HDP'li Iğdır Belediye Başkanı Yaşar Akkuş, Siirt Belediye 

Başkanı Berivan Helen Işık ile Baykan Belediye Başkanı Ramazan Sarsılmaz ve 

Kurtalan Belediye Başkanı Baran Akgül, polis tarafından gözaltına alındı. 

 
 
 
 
 

https://www.milliyet.com.tr/haberler/son-dakika
https://www.milliyet.com.tr/haberler/siirt
https://www.milliyet.com.tr/haberler/belediye
https://www.milliyet.com.tr/haberler/siirt
https://www.milliyet.com.tr/haberler/belediye


İş Bankası’nı Varlık Fonu’na 

devretmek istiyorlar 
İktidarın siyasi partiler yasasında yapılacak değişiklikle CHP’nin 

İş Bankası’ndaki hisselerinin Hazine’ye devredilmesine yönelik 

planlar tepkiyle karşılandı. 
06:00 - 15 Mayıs 2020 

 

 
Böyle bir adımın Anayasa'ya ve Medeni Kanun'a aykırı olacağı ifade edildi. Gazeteci-

Yazar Barış Yarkadaş, AKP'ye “Batırdığınız ekonomiyi İş Bankası'na çökerek 

kurtaramazsınız” diye seslendi. 

İş Bankası'nın mali tablosu hakkında bilgiler de veren Barış Yarkadaş, bu tablonun 

AKP'nin iştahını kabarttığını belirterek şöyle konuştu: 

*İş Bankası'na neden çökmek istediklerini anlamak için, İş Bankası'nın röntgenini 

çekmemiz lazım. İş Bankası şu anda dünyanın 75'inci büyük bankasıdır. Değeri 30 

milyar TL'dir. 

*50 milyar TL de özkaynağı vardır. 2018 yılında 7 milyar lira, 2019 yılında ise 6.1 milyar 

lira kâr etmiş. Buradan CHP'ye gelen tek bir kuruş, tek bir çekirdek yoktur. 



*İş Bankası'ndaki hisseleri Medeni Kanun'un 557. Maddesi'ne aykırı biçimde kendi 

uhdesine almak, sözde bağımsız temsilciler atayarak buradaki parayı da Varlık 

Fonu'na aktarmak istiyorlar. Çünkü Varlık Fonu'nda para kalmadı. 

ASIL MESELE EKONOMİ 

İktidarın gündemi değiştirmek için ‘çılgınca işler' yaptığını dile getiren CHP Grup 

Başkanvekili Engin Özkoç ise “Türkiye'nin birinci sorunu corona ve ekonomidir. Dolar, 

Euro almış başını gidiyor. 

Daha önceki siyaset alışkanlığı ile bir karışıklık yaratıyorlar. Bir kelimeden darbe 

çıkarmaya çalıştılar. Şimdi de daha önce pişirip pişirip önümüze getirdikleri İş Bankası 

konusunu tekrar ısıtıyorlar” diye konuştu. 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Bülent Kuşoğlu da “Hukuk fakültesinde birinci sınıf 

öğrencisine sorsalar böyle saçma bir şey olmayacağını, vasiyetten kaynaklı bir temsil 

olduğunu görecekler. 

Siyasi partiler için ticaret yasağı var, biz ticaret de yapmıyoruz. CHP'nin kasasına da 

girmiş tek bir delikli kuruş yok” değerlendirmesini yaptı. 

Türkiye'nin imajını daha da bozar 

“Ülkenin acil çözüm bekleyen sorunları aştır, iştir, yoksulluk ve açlıktır” diyen İYİ Parti 

Ankara Milletvekili Durmuş Yılmaz “İktidarın bu girişimi, ülkenin içinde bulunduğu 

ekonomik koşulları rahatlatmaz, aksine ağır ekonomik şartları daha da kötüleştirir” 

ifadelerini kullandı. 

İş Bankası'na ilişkin atılacak böyle bir adımın Türkiye'nin dünyadaki imajını daha da 

bozmaktan başka bir işe yaramayacağını vurgulayan Yılmaz ,“Anayasa'nın 35'inci 

maddesi mülkiyet hakkını koruyor. Aksini yapmak Anayasa'ya ve kanunlara karşı 

gelmektir” dedi. 

 
 
 
 
 



Alaattin AKTAŞ 

15 Mayıs 2020 

Sanayi üretiminde mart verileri 
mevcut durumu yansıtmaktan uzak 
Sanayi üretimi mart ayında geçen yıla göre yüzde 1.3 düştü. Daha önce 

açıklanan kapasite kullanım oranı ve reel kesim güven endeksi gösteriyor ki 

nisanda çok hızlı bir üretim gerilemesi yaşandı. 

Bu biraz da sesten hızlı giden uçağın sesini duymayı beklemeye benziyor. 

Uçağı çoktan gördük de sesi bir ay sonra duyacak ve nisanda üretimin ne 

kadar gerilediğini o zaman öğreneceğiz. 

Sanayi üretimi mart ayında herhangi bir arındırma işlemine konu olmamış ham 

endekse göre geçen yıla kıyasla yüzde 1.3 düştü. Takvim etkisinden arındırılmış 

endekse göre düşüş yüzde 2 oldu. Sanayi üretimi, takvim ve mevsim etkisinden 

arındırılmış endekse göre ise bir önceki aya kıyasla yüzde 7.1 azaldı. 

Biz yıllık değişimde ham endeksin ortaya koyduğu artış ya da azalışı esas almayı 

tercih ediyoruz. Yani buna göre bu yılın mart ayındaki üretim geçen yılın yüzde 1.3 

altında kaldı. Üretim, bu hesaplama yöntemine göre ocakta yüzde 7.7, şubatta yüzde 

11.5 artmıştı. 

Üretim yalnızca yüzde 1.3 düşmüş görünüyor ama biliyoruz ki bu oran içinde 

bulunduğumuz koşulları yansıtmaktan hayli uzak. Korona etkisi mart ayının ortasına 

doğru kendini hissettirmeye başladı ve bunun sanayi üretimine yansıması daha da 

geç oldu. Dolayısıyla mart verilerinde koronanın etkisi çok az. 

Zaten sanayi üretiminden önce açıklanmış bir dizi veri, sanayi üretiminin nasıl 

seyredeceğine ilişkin ipuçları taşıyor ve işte o verilerde durumun hiç de parlak 

olmadığını daha önce görmüştük. 

İki veriyi hatırlamakta yarar var... 



Bunlardan biri kapasite kullanım oranı. Merkez Bankası’nın hesaplamasına göre 

martta yüzde 75.3 olan kapasite kullanım oranı nisanda yüzde 61.6’ya geriledi. 

Üretimle dolaylı bağlantısı olan reel kesim güven endeksi de mart ve nisan ayları 

itibarıyla 98.6 ve 62.3 olarak gerçekleşti. 

Bunlar, sanayi üretimi açısından en tipik öncü göstergeler. Görüldüğü gibi nisanda 

marta göre çok belirgin düşüşler var. (Dünya 27 Nisan.) 

Dolayısıyla TÜİK’in dün açıkladığı mart ayının sanayi üretimine ilişkin veriler ağırlıkla 

normal gidişatı ortaya koyan, koronanın henüz tam anlamıyla bulaşmadığı veriler. 

Nisan ayının üretimine ilişkin gerçekleşmeyi istatistiki anlamda bir ay sonra göreceğiz 

ama bu süreci çoktan yaşayıp geride bıraktık. 

★★★ 

Nisan ayı üretiminde çok dramatik düşüşler yaşanmamış ve bu yüzden işletmeler 

zora girmemiş olsaydı bunca önleme zaten başvurulmazdı. 

Üç milyonun üstünde çalışan için kısa çalışma ödeneği başvurusu durup dururken 

yapılmadı. 

Kayıtlı çalışmadığı ya da koşulları yeterli olmadığı için kısa çalışma ödeneğinden 

yararlanamayan ve işsiz kalan binlerce insan keyif olsun diye iş aramaya başlamadı. 

İşten çıkarmanın yasaklanması gibi bir cila ile ücretsiz izin uygulamasına boş yere 

gidilmedi. 

On binlerce işletme için kamu bankaları devreye sokularak bir dizi destek paketi laf 

olsun diye açılmadı. 

Ortada bir sorun vardı çünkü ve bunu nisanda çok ağır biçimde yaşadık. 

Sesten hızlı giden uçaklar gibi... Aslında uçağı gördük görmeye de ikna olmak için 

sanki arkadan gelen sesini bekler gibiyiz. Sorunu yaşadık, yaşamaya da devam 

ediyoruz; üretim nisanda mutlaka çok hızlı bir gerileme gösterdi, ama biz bunun resmi 

verilere yansıdığına bir ay sonra tanık olacağız. 

Oysa dedik ya, alınan önlemler bile çok ciddi bir sorun yaşandığını ortaya koyan 

önemli bir gösterge. 



Sağlık mı, ekonomi mi? 

 

Tüm dünya bir ikilemle karşı karşıya... 

 

Elbette tüm ülkelerin vatandaşlarının sağlıklarını korumaları gerekiyor ve buna göre 

adımlar atılıyor ama bir yandan da ekonomi; ekonominin çarklarının dönmesi 

gerekliliği... 

 

İşte en tipik örnek... Koskoca ABD adeta debeleniyor. ABD’yi ABD yapan, o devasa 

ekonomisi. O devasa ekonomi durdu mu ya da yavaşladı mı ABD kof bir dev haline 

dönüşüveriyor, içerde homurdanmanın ötesinde sorunlar baş gösterebiliyor. 

 

Aynı durum Avrupa ekonomileri için de geçerli, bizim için de... 

 

AVM’leri kimi düşünerek açtık yani! 

 

Parklarda, sahillerde yürümek yasak, AVM’lerde dolaşmak serbest! 

 

Avrupa gibi biz de futbol maçlarını başlatma kararını futbolu çok sevdiğimiz ve onsuz 

duramadığımız için mi aldık! 

 

Ekonomide çarkların durması öylesine derin yaralar açıyor ki, sağlık ikinci planda 

kalabiliyor. Tüm dünya bunu yaşıyor işte. 

 

Ekonomiyi açalım; iyi güzel de, bu yüzden henüz birincisini bile tam atlatamadığımız 

bu korona belasında yeni yeni dalgalarla karşılaşırsak ne yaparız, onu da düşünmek 

gerek. 

 

Ve öyle anlaşılıyor ki yeni dünya düzeninde koronaya yenik düşmeyecek 

yapılanmaya gidebilecek ekonomiler bir değil, birkaç adım birden öne çıkacak. 

 
 
 
 
 
 
 
 



Test sınavında ilk 50 bine girene 
burs; ya yetenekliye!? 
Silikon Vadisi’nde bir profesörden dinlemiştim… 

“Doktoraya gelen Türk öğrenciler, teoride mükemmele yakınlar… 

Ama… 

Pratikleri yok! 

Bilgilerini ticarileştiremiyorlar…” 

★★★ 

O profesör… 

Okulun masraflarını çıkarabilmek için, okula ait arazide “Silikon Vadisi”ni kuran 

Stanford Üniversitesi’nin öğretim üyesiydi… 

★★★ 

Eklemişti… 

“Teori işin küçük bir bölümü… 

Yetenek, çaba, pratik, hayal gücü, hayat bilgisi ve girişimdir işin bütünü… 

Ve tabi bu özellikleri uygulayabileceğin bir ekosistem (hukuk, destek…) de olmalı…” 

★★★ 

Kimler çıktı, bu düşüncedeki Stanford’tan? 

Google kurucuları Sergei Mikhailovich Brin ve Larry Page… 

Tesla’nın kurucusu Elon Musk… 

Instagram’ın kurucuları Kevin Systrom, Michel Krieger… 

Youtube’in kurucusu Jawed Karim… 

Microsoft’u büyüten CEO Steve Ballmer… 



Netflix’in kurucusu Reed Hastings… 

Linkedin’in kurucusu Reid Hoffman… 

Paypal’ın kurucusu Peter Thiel… 

Reliance Industries ile dünyanın en zengin 15’inci adamı olan Mukesh Ambani… 

Ve daha yüzlercesi… 

★★★ 

Sadece ekonomiye yön verenler mi? 

ABD Başkanı Herbert Clark Hoover, golf efsanesi Tiger Woods, artist Reese 

Witherspoon, yazar Steinbeck gibi spor, sanat, siyasete yön veren binlerce isim de o 

okulda aldı eğitimi… 

VELHASIL… 

 

Test sınavında ilk 50 bine girip maden, teknik tekstil gibi bölümleri seçen gençlere, 

eğitim süresi boyunca STK’lar ve kamu tarafından burs verilecekmiş… Soru şu: 100 

test sorusunu “ezberlenen formül ve konularla” çözebilenlere mi; gelecekteki 

ihtiyaçları hayal edebilen, ona göre geliştirip/üretebilen, soru değil sorun çözebilme 

çabasında olan gençlerimize mi burs önceliği verilmeli? Okullarımızın niteliğine mi 

eğilmeli? 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Abdulkadir Selvi 
aselvi@hurriyet.com.tr 

Şentop’a ‘Meclis neden kapalı’ diye sordum 
15 Mayıs 2020 

Meclis Başkanı Mustafa Şentop’la dün konuştuk. 

Dün 14 Mayıs’tı. 27 yıllık tek parti dönemine son veren çokpartili demokratik 

sisteme geçtiğimiz tarihti. “Yeter, söz milletindir” diyen Demokrat Parti tek başına 

iktidar olmuş, böylece “beyaz devrim” denilen sandıkta değişim gerçekleşmişti. 

Kansız ve kavgasız bir şekilde başarılan sandıktaki devrim, ne yazık ki 27 Mayıs’ta 

kanlı bir darbeyle kesintiye uğratıldı. Meclis Başkanı Şentop’la 14 Mayıs’tan 

başlayıp 27 Mayıs darbesine uzanan bir söyleşi yaptık. Haliyle günümüzde devam 

eden darbe tartışmalarına da değindik. Başbakanların asıldığı darbeler yetmemiş 

gibi hâlâ darbeyi konuşmanın utancını paylaştık.

 

Meclis Başkanı Şentop, “14 Mayıs 1950, Türkiye tarihinde ilk defa çokpartili 

seçimlerin yapıldığı ve demokratik hayatın başladığı bir milat. Bu bakımdan siyasi 

tarihimizde çok önemli bir dönüm noktası” dedi. 

https://www.hurriyet.com.tr/yazarlar/abdulkadir-selvi/
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Şentop, pek hatırlanmayan ama ibret verici olan bir olaya parmak bastı. “14 Mayıs’ı 

hazmedemeyenler olmuştur, hemen akabinde, 20 gün sonra bir darbe teşebbüsü 

olmuştur. O zaman Başbakan Adnan Menderes ve Cumhurbaşkanı Celal Bayar’ın 

hızlı refleks göstermesiyle darbe teşebbüsü önlenmiş. Darbe işinin içinde olan 

komuta kademesi tasfiye edilmiş. Yoksa birkaç gün beklese gidebilirlermiş. Daha 

başlarken, demokrasiyi doğarken boğmak istemişler” diye konuştu. 

 

14 MAYIS’IN İNTİKAMI 

 

Meclis Başkanı Şentop, 14 Mayıs’tan 27 Mayıs’a bir hat çekti. “İlginçtir, 27 Mayıs 

darbesini yapan o ordu içindeki çete, ilk örgütlenmelerine 1954 seçimlerinden 

sonra başlıyor. Onlar 1950 seçimlerinde milletin bir hata yaptığını zannediyor, bir 

sonraki seçimde bu düzelir diye düşünüyorlar. Ama 54 seçimlerinde bir bakıyorlar 



ki tablo değişmiyor. Bunun üzerine seçimle iktidara gelemeyeceklerini anlayan bu 

bürokratik oligarşi dediğimiz yapılanma, örgütlenmeye başlıyor. Sonra 27 Mayıs’ta 

demokratik siyasi hayatımıza kanlı bir müdahalede bulunuyorlar. Ve 14 Mayıs’ın 

siyasi sembol şahsiyetlerinden Başbakan Adnan Menderes ve iki bakan arkadaşını 

idam ediyorlar. 27 Mayıs darbesi bir nevi 14 Mayıs’ın intikamıdır.” 

27 Mayıs başta olmak üzere darbelerin acı tecrübeleri ortadayken 2020 yılında 

hâlâ birileri darbelerden medet umuyor. 

“Türkiye’de serbest seçim olduğu sürece, demokratik düzen işlediği sürece millete 

kendisini beğendiren, milletin desteğini alan, sandıktan başarıyla çıkan iktidar 

olabiliyor, Türkiye’yi yönetebiliyor. Ama bu yönde bir ümidi olmayanlar, ümidi 

kalmayanlar, milletin kendilerine iktidar vermeyeceğini, iktidar yüzü 

göstermeyeceğini görenler, buna inananlar, başka arayışlar içine giriyorlar 

maalesef.” 

 

SİYASİLERİN DARBE İMALARI 

 

Darbeler olunca ilk iş Meclis’in kapısına kilit vuruluyor, partiler kapatılıp siyasilere 

yasak geliyor. Buna rağmen darbe tartışmalarına siyasetçilerin beyanları neden 

oluyor. Meclis Başkanı’na bu çelişkiyi sordum. “Bazı sözlerin, kelimelerin, 

cümlelerin o ülkenin tarihi ve geçmişte yaşanmış olaylar çerçevesinde anlam 

kazandığını siyasilerin bilmesi lazım. Tarihinde hiç askeri darbe yaşamamış bir 

ülkede çok rahat bir şekilde konuşabilirsiniz, siyasi fanteziler yapabilirsiniz belki. 

Ama bizim 27 Mayıs’ta, 12 Mart’ta, 12 Eylül’de ve arada diğer darbe teşebbüsleri 

nedeniyle siyasi hayatımızda bu kadar kanlı, acı hatıraların olduğunu dikkate 

alarak konuşma mecburiyetimiz var. Onu unuttuğunuz zaman, bazı sözlerin tarihi 

süreç içerisinde tekabül ettiği çağrışımları canlandırırsanız, milletimizi rahatsız 

edersiniz. Siyasi tarihimizin yaralarını kaşımış olursunuz. Bu konuda azami 

hassasiyet öncelikle siyasilerden beklenir. Kasten bunu yapanlar için bir şey 

demiyorum. Onlar kale alınması gerekmeyen, patalojik, marjinal bir gruptur 

Türkiye’de” dedi. 

 

 

 



DARBE OLUR MU? 

 

Peki Şentop, Türkiye’de hâlâ bir darbe tehlikesi olduğunu düşünüyor mu? “15 

Temmuz’dan sonra böyle bir ihtimalin olmadığını düşünüyorum. Çünkü daha 

önceki darbe teşebbüsleri biraz siyasi-bürokratik elit arasındaki bir iktidar kavgası 

olarak ortaya çıkmıştı. Millet biraz oyunun dışında, seyircisi gibiydi. Oyuna 

girmemişti. 15 Temmuz’da millet bizzat oyuna girdi. Vaziyet etti. Yani el koydu. 

Milletimizin bu samimi sahiplenmesi darbe döneminin tam olarak kapandığını 

gösterdi. Darbeciler, darbe seviciler 15 Temmuz gerçeği karşısında bir daha 

harekete geçemezler.” 

 

 

 

AVM’LER AÇILIRKEN MECLİS NİYE KAPALI? 

 

Muhalefetin “AVM’ler açılırken Meclis neden kapalı?” eleştirisini de konuştuk. 

Aslında muhalefet 120 milletvekilinin imzasıyla Meclis’i her an toplayabilir. O 

nedenle muhalefete önce “Peki sen niye Meclis’i toplantıya çağırmıyorsun?” diye 

sormak gerekiyor. 

Yine de Şentop’a bu konuyu sordum. “Meclis’in çalışmalarına ara vermesi kararı 

Meclis Başkanı’nın yetkisinde değil. Bu Meclis Genel Kurulu’nda milletvekilleri 

tarafından kararlaştırılan bir husustur. 15 Nisan’da Genel Kurul’da ara verme kararı 

alınmış. Meclis Başkanı olarak ben Meclis kararını dile getiriyorum. Ara verme 

durumunda Meclis nasıl toplanır, nasıl toplantıya çağrılır, o bellidir. Ara verme 

süresi dün itibarıyla bitti” karşılığını verdi. Ama ekledi: “Bizim Meclisimiz 15 Nisan 

öncesi yoğun bir çalışma ortaya koydu. Hafta sonları dahil çalıştı. Gece yarılarına 

kadar çalıştı. Özellikle pandemi süreciyle ilgili ihtiyaç olarak görülen düzenlemeler 

Meclis’ten geçti. Pandemi sürecinde en yoğun çalışan Meclislerden biri oldu.” 

Meclis Başkanı’na AVM benzetmesini sordum. Memnun kalmadı. “AVM 

mukayesesini biraz tuhaf buluyorum. Meclis’in AVM ile kıyaslanmasını yanlış 

buluyorum” karşılığını verdi. Doğrusu şık bir benzetme olmadı. 

 
 



İşsizlik üretiyoruz 
Esfender KORKMAZ 

 
15 Mayıs 2020 

Şubat ayında işsiz sayısı 4 milyon 229 bin oldu, işsizlik oranı da yüzde 13.6 oldu. Geçen sene 
2019 aynı ayda işsizlik oranı yüzde 14.7 idi. Bu sene 1.1 yüzdelik puan düştü. Şubat ayında 
Corona etkileri ortaya çıkmamıştı.  İşsizlik düşme eğiliminde idi. 

Tarım sektörü gizli işsiz barındırıyor. Tarımda marjinal işçinin verimi sıfırdır. Yani bir tarlada 
beş kişide 6 kişide aynı zamanda aynı ürünü  alıyor. Bu nedenle genel olarak tarım dışı işsizlik 
oranı daha gerçekçi bir orandır. Tarım dışı işsizlik oranı da  Şubat ayında geçen seneye göre 
1.5 yüzdelik puan düşerek 15.4 oldu. 

(Aşağıdaki tablo ) 

  

 

https://www.yenicaggazetesi.com.tr/esfender-korkmaz-18022y.htm


  

İstihdam oranında ise tersine düşme var. Geçen sene yüzde 44.8 olan istihdam oranı bu 

sene 43.1 oldu.  

İstihdam oranı neden önemlidir? İstihdam oranı  ülkedeki mevcut iş gücünün 

ekonomik  faaliyetler içerisinde sürekli biçimde çalıştırılmasıdır. Başka bir ifade ile çalışma 

çağındaki  nüfusun üretimde kullanılması demektir. Bu oranın yüksek olması, insan gücü 

kaynaklarının  etkin kullanılmış olduğunu ve daha yüksek katma değer elde edildiğini 

gösterir. Bu oranın düşük olması yoksulluk kısır döngüsü yaratır. 

Ekonomik İşbirliği ve Kalkınma Örgütü (OECD) tarafından 2019 yılı üçüncü çeyrek rakamları 

dikkate alınarak hazırlanan bir rapor, en yüksek istihdam oranının İzlanda'da, en düşük 

istihdam oranının Türkiye'de olduğunu belirtiyor. 

OECD'ye göre, 15-64 yaş grubu çalışan nüfus içinde en yüksek istihdam oranı yüzde 82,7 ile 

izlanda ilk sıradadır. Bu ülkeyi yüzde 80,5 ile İsviçre, yüzde 78,2 oranı ile Hollanda ve yüzde 

77,9 oranı ile Japonya izliyor. 

Türkiye, yüzde 50,1 ile en düşük istihdam oranında son sırada yer alırken, Yunanistan yüzde 

56,7 oranıyla ikinci sırada, yüzde 59,1 oranıyla İtalya üçüncü sırada geliyor. 

İstihdam yaratmazsak, kalıcı büyüme ve kalkınma sağlayamayız. İstihdam yaratmak 

istiyorsak;  

1. Doğru tedavi için gerçek işsiz sayısını doğru tespit etmeliyiz. Söz gelimi iş aramayıp 

çalışmaya hazır olanlar da aslında işsizdir. Anket sorularını işin var mı diye sormak gerekir. Bu 

şartlarda fiili işsiz sayısı 7 milyon 436 bin ve fiili işsizlik oranı da yüzde 21.75 'tir.  

2. Türkiye'nin bir istihdam politikası yoktur. Mevcut politikalar işsizlik üretiyor. Çünkü birçok 

insana evinde otururken bütçeden para verirseniz, bu parayı alanlar çalışmak istemez. İş 

yaratmak istemez. İktidarı da iş yarat diye zorlamaz. Doğrusu, zaruri olan sosyal harcamalar 

dışındaki yardımlarla devletin fabrika kurması ve iş yaratmasıdır. 

3. Üretimde kullandığımız ithal girdi payını ortalama yüzde 10 seviyesine indirmemiz 

gerekir. Bunun için ithal ettiğimiz hammadde ve ara mallarını içeride üretmemiz gerekir. 

Elbetteki her durumda içeride yatırım ortamı ve güven ortamı sağlamak şarttır. Aslında 

tüm  tasarrufların ve yatırımların artması için, hukuki ve demokratik altyapı kurulmalıdır. 

Ayrıca, ithal girdi sektöründe bir geçiş dönemi içinde, ithal ikamesi uygulanmalı ve bu 

yatırımlara daha yüksek teşvik verilmelidir. 

4. İstihdam yaratacak yatırımları ve özellikle emek yoğun yatırımları artırmak için istihdam 

yükünü düşürmeliyiz. Türkiye'de istihdam üzerindeki vergi ve prim yükü, yüzde 37'den 



başlamaktadır. Yüksek istihdam yükü içeride kayıt dışı istihdama neden oluyor. Bu sorun da 

haksız rekabet yaratıyor. Ayrıca, Türkiye'nin dış rekabet gücünü düşürüyor. İstihdam 

yükünün daha düşük olduğu ülkelere karşı da, Türkiye'nin üretim maliyeti daha yüksek 

olmakta ve rekabet şansını azaltmaktadır. Yapılması gereken, istihdam yükünü yüzde 25'e 

indirmektir. Bu durumda kayıt dışı istihdam da azalacaktır. 

5. Belki her şeyden önemli olan şudur; Türkiye'de 5 milyon Suriyeli varken hiçbir politika dikiş 

tutmaz. Bu nedenle üç gençten birisi işsizdir. Önce Suriyeliler handikapını aşmak zorundayız. 

Formun Altı 

İstihdam politikası yelpazesi daha da geniştir. Bazılarını önermiş oldum. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

İbrahim Kahveci 
2,6 milyon kişi = 1 müteahhit 
14 

Dünyada kıyamet kopuyor dedi bir dostum. Sizin derdiniz ise siyaset ve 
muhalefet diye de ekledi. 

Acaba dünyada kıyamet koparken ve Millet can derdinde iken, neden Atatürk 

Havalimanı’na yapılan Sahra Hastanesi pistlerinin dibine, hem de pistleri iptal 
edecek şekilde yapılır? Pistler kullanılmaz hale gelince havalimanının boş arazisi de 
Milli Emlak Kurumuna böylece neden devredilir? 

Oysa Atatürk Havalimanı’nın kullanılmayan boş binası, yanında bulunan 200 odalı 
havalimanı oteli de dururken ve bunlar tam da havalandırması dahil Sahra 
Hastanesine küçük bir harcama ile çevrilecekken böyle yapılır. 

Acaba tam da Millet can derdinde iken Atatürk Havalimanı’nın boş arazisi de beton 
rantına mı açılıyor? 

Sağlık çok önemlidir. AK Parti başarısı denildiği zaman bunun ön sıralarında ilk 
iktidar dönemlerinde yapmış oldukları sağlık reformu gelir. 

Neden böyle bir başarı varken, sağlık sistemini ‘Hazine Garantili Müteahhitlere’ 
vererek Devlete ve Millete büyük bir mali yük haline getirilir? 

Şu salgın hastalık sürecinde dahi devletimiz neden ‘Hazine Garantili Müteahhitleri’ 
para konusunda ilk sıraya alır? 

Bakınız daha nisan ayının sonunda bile İstanbul-İzmir Otoyolu başta olmak üzere 

‘Hazine Garantili Müteahhitlere’ 3,2 milyar lira ödeme yapıldı. 

Oysa aynı Devletimiz ve -Ekonomi Yönetimimiz- ‘Kısa Çalışma Ödeneği’ başlığı 
altında, hem de Hazine’den değil İşsizlik Fonu’ndan 2 milyon 590 bin kişiye sadece 
4 milyar 095 milyon lira ödemede bulundu. 

Acaba dünyada kıyamet koparken boş arsayı nasıl imara açarız düşünülebilir mi? Ya 
da acaba Millet can derdinde iken Hazine’nin kasası Millet yerine ‘Hazine Garantili 

Müteahhitlere’ mi açılır? 

Kısaca önceki yazılarımda sıkça belirttiğim bir tablo: Derdimiz dava mı yoksa para 
mı? ikileminde kalmayacak şekilde durum ortada. 

https://www.karar.com/26-milyon-kisi--1-muteahhit-1563297#yorum


*** 

Adalet diyoruz ama anladığımız büyük binalar içinde Adalet Sarayları yaparak içi 
boş bir adalet meydana getiriyoruz. 

Sağlık diyoruz ama içi acayip parasal döngülere bağlı Şehir Hastaneleri yaparak 
devasa beton yığınları oluşturuyoruz. 

Beton yığını ile kalkınma olmadığını aslında çoktan görmemiz gerekiyordu. Oysa 

hala en sıkıntılı dönemde, Millet can derdinde iken bile aklımız imar değişikliği ve 
beton rantına akıyor. 

Bugün neden fakir kaldık ve fakir kalacağız diye kendimize sormamız gerekiyor. 

Hazine Garantili Müteahhitlere esir hale gelmiş bir Devlet Bütçemiz var. Pandemi 
de bile Vatandaşa “Bankaya git kredi al” diyor ama Hazine’den doğru dürüst bir 
ödeme çıkartamıyoruz. 

Yabancı sermayeye dayalı harcama sistemimiz çoktan çöktü. Artık yabancıdan gelen 
bir para olmadığı gibi olan yabancı da çekip gidiyor. 
“Kaçılan Ülke” olduğumuzu yazmıştım. 

İyi de devletin bu hoyrat harcamasını nasıl karşılayacağız? Ya yeni vergiler 
konulacak, ya da dolaylı vergi sayılan karşılıksız para basarak enflasyonist vergi 

alacağız. Yani 90’lı yıllara geri dönüş... 

Zaten 90’lı yıllara döndüğümüzü de defalarca bir çok örnek ile aktarmıştım. 90’lı 
yılların siyasi aktörleri olan Tansu Çiller ve Mesut Yılmaz’ın AK Parti programlarında 
boşuna yer almadıklarını da ifade etmiştim. Tam da kurucu ve ağır kadrolar da 
partiden bir şekilde giderken... 

Bu dönüşümü sadece kişiler üzerinde görmüyoruz; söylemler de değişti. İlk 

dönemlerde söylenen sözlerin tam tersi icraatlara imza atılıyor bugünlerde. 

Devlet Millete karşı işlenen suçları affedemez derken bugün tersine imza atıyoruz. 
Açlık yoksulluk hesabını çay ve simitle yaparken, artık borsa ile faiz ile Millete 
ekonomi anlatıyoruz. 

Fakirlik kaderimiz oldu diyorum, çünkü kaynağa ihtiyacımız var. Öyle boş 
harcamalara Bütçeyi bağladık ki, Merkezin karı da yedek akçesi de çare olmuyor. 

Zaten kendimiz de beton yatırımları nedeniyle kaynak yaratamıyoruz. 

Millet bu Hazineyi nasıl dolduracak diye baktığımızda yeni yeni vergiler ortaya 
çıkıyor. Enerji fiyatları düşmüş ama Avrupa’nın en yüksek enerjisini satıyoruz. 

İGDAŞ faturalarını görüyoruz ama elektrik faturalarını görmezden geliyoruz. 
Özellikle Sanayiciye yüklenen YEKDEM faturası fabrikayı kullansan da kullanmasan 
da ödeme bekliyor. 

İşin özeti hesabı iyi yapıyoruz. Ama verirken değil, alırken. 



 

15 Mayıs 2020, CumaBAŞYAZIMEHMET BARLAS 
Koronavirüs salgını olmasa da dünyada yeterli 
miktarda sorun vardır 

 
İnsanlığın başında yeterince sorun yokmuş gibi bu koronavirüs salgını imdada 

yetişti. Şimdi insanlar evlere kapanırken ya da maske artık kaş gibi göz gibi 

yüzün mütemmim cüzü haline gelmişken, bir de bu salgının yol açtığı ruhsal 

bozukluklardan söz edilmeye başlandı. Dünya Sağlık Örgütü bu koronavirüsün 

hiç yok olmayacağına ilişkin uyarılarda bulunurken, Birleşmiş Milletler de bazı 

toplumlara moral takviyeleri yapmak için gerektiği şekilde duyurular yapıyor. 

 

Türkiye ve dünya 

Biz Türkiye olarak koronavirüs salgını öncesinde zaten sorunsuz bir yaşama 

sahip değildik. Stratejik müttefikimiz Amerika Birleşik Devletleri'nin PKK/ PYD 

terör örgütüne maddi ve manevi destek vermesi zaten yeterli bir sorundu. Bu 

arada Suriye topraklarındaki zararlı oluşumlar, Libya'daki dramatik durum ve 

Türkiye'deki milyonlarca göçmen, sorunlar listemizi kabartıyordu. 

 

Sorunlar koleksiyonu 

Sırada bir de dünyalı olmanın getirdiği global ve kronik sorunlar var. Bunlardan 

en önemli bir tanesi global ısınmadır. Bu ısınma sonucunda denizler 30-40 

santim yükseldiğinde Maldivler, Seyşeller gibi ada devletler yok olacaklar. Bir 

diğer global sorun ise, belirli devletler arasındaki nükleer silahlanma yarışı değil 

mi? Örneğin bu yarışın bir gün Hindistan ile Pakistan'ı bir nükleer savaşa 

götürmesi ihtimali yok mudur? İran'ı hedef alan Amerikan siyaseti ya da İsrail'in 

Filistinlilere karşı izlediği korsanca siyaset de, koronavirüs salgını hiç olmadan 

dünyayı tehdit eden olgular arasındadır. 
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Sorumluluklar 

Bu gerçeklerin ışığında Diyojen gibi yaşamak ve aydınlıktan kaçmak belki 

birileri için çözüm olabilir. Ama eğer omuzlarınızda ülke sorumluluğu varsa 

daima gözünüz açık olarak uyumak zorundasınızdır. Kısacası bazıları için "Ya 

dehre gelmeseydim, ya aklım olmasaydı" söylemini bırakın seslendirmeyi, 

düşünmek bile mümkün değildir. 

 


